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Text Klára Damborská / Foto archiv O. Plaché 

Zuzana Zelinková a Olga Plachá:
KDYŽ JE SPORT PRO RADOST

Zuzku Zelinkovou jistě není třeba před-
stavovat, již několik let jsme zvyklí ji 
vídat na prvních místech jezdeckého 
žebříčku v Čechách, je několikanásob-

nou mistryní republiky a  také vícenásobnou 
účastnicí mistrovství Evropy v kategoriích juni-
orů, mladých jezdců a nakonec i seniorů (Mad-
rid, Herning). Zkoušely jsme se Zuzkou vypočítat 
její mistrovské medaile, ale nějak jsme se stále 
nemohly dopočítat. Umíte si vůbec představit 
situaci, že ani nemůžete spočítat, kolik těch me-

dailí vlastně máte? Já tedy ne, ale určitě bych se 
za to nezlobila… Také jsme se pokusily zjistit, 
kolikrát vlastně Zuzka vyhrála Pohár Jezdectví 
(3x) a kolikrát byla jezdec roku (2x), ale dostaly 
jsme se jen k  pravděpodobnému výsledku, 
který si prý mám raději ověřit. Na otázku, jakých 
úspěchů si nejvíce cení, Zuzka odpověděla, že 
asi 19. místa na ME juniorů s Krisem ve švýcar-
ském Munchwillenu a 3. místa s Ninjou v Grand 
Prix Magna Racino 2012, kde byl parkur s pře-
kážkami vysokými 160 cm. Když se však s touto 

jezdkyní bavím o výsledcích, mám pocit, že pro 
ni nejsou důležité dílčí úspěchy, ale spíš se jí vy-
bavují důležité momenty spojené s jejími čtyř-
nohými partnery. Zuzka totiž bezpochyby patří 
mezi jezdce, pro které jsou koně parťáci a jejich 
pohoda je nejdůležitější. 

Jumping Team For Plesure
V loňském roce začala intenzivně spolupraco-

vat s Olgou Plachou. Té momentálně patří velká 
část koní, které Zuzka jezdí, a založila i Jumping 
Team For Pleasure, za který Zuzka od letoška 
závodí. Myslím, že každý jezdec by si mohl přát 
takového majitele koní, jakým Olga je. Na své 
koně nijak netlačí, co se výsledků týká, dopřává 
jim jak čas na rozvoj, tak veškerou možnou péči 
potřebnou pro čtyřnohé vrcholové atlety, je pří-
tomna na trénincích i na závodech. Když se něco 
nepovede, snaží se se svou jezdkyní, trenérem, 
veterinářem či ošetřovatelkou najít důvod, proč 
není koník ve své kůži a když se naopak daří, její 
nefalšovaná radost je nakažlivá.

 Filicita a Zuzana Zelinková. 

Zuzana Zelinková a Olga Plachá:
KDYŽ JE SPORT PRO RADOST

Kdo jste na facebooku, mohli jste od ledna 
zaregistrovat fanouškovskou stránku Zuzana 
Zelinková, kde členové týmu přinášejí infor-
mace ze zákulisí, fotky ze závodů i z běžného 
týmového života, videa a také výsledkový servis. 
Jak jsem již zmiňovala v úvodu, původně jsem 
chtěla psát o úspěšné účasti na závodech, pro-
tože Zuzka startuje většinou v zahraničí a  tak 
nám občas u nás uniká, jak obtížné soutěže se 
svými svěřenci chodí a jak se jí ve velké konku-
renci daří. Ale rozhovor s oběma protagonist-
kami Jumping Teamu For Pleasure mi přišel tak 
zajímavý, že shrnu ze sportu jen to nejdůležitější. 

Týdny pod toskánským sluncem
Do italského Arezza na Toscana Tour vyrazil 

tým se sedmi koňmi na tři týdny. Soutěží pro 
mladé koně se účastnily dvě nejmladší a  nej-
méně zkušené klisny, pětiletá Evita R a šestiletá 
Larima. Evita se předvedla v tom nejlepším světle, 
ze sedmi startů dokončila sedmkrát s  nulou 
a sedmkrát tak získala první dělené místo. Nej-
méně zkušená je ovšem Larima, pro kterou byla 
Toscana Tour vůbec prvními venkovními závody 
v životě. Že je talent, prokázala naprosto suve-
rénními výkony a mnoha čistými parkury. Třetím 
účastníkem tour pro mladé koně byl sedmiletý 
Cadermus PP, jehož forma se velmi stabilizovala 
a parkury chodil čistě nebo s jednou chybou. 

Ve velké tour (Silver a Gold) se představili Ninja, 
Caleri, Filicita a The Lux Effect. Caleri závodil první 
víkend v Gold tour, kde dokončil parkur 140 cm 
bez chyby a 145 cm s jednou chybou. Bohužel se 
lehce zranil a tak již nezávodil. Naštěstí se nejedná 
o nic vážného, a tak Caleri nyní již odcestoval na 
tréninkový pobyt v  Německu. Svůj Grand Prix 
debut na úrovni 145 cm absolvovala osmiletá 
Filicita s jednou chybou a stále více ukazuje, že 
je dalším koněm do GP. Za zmínku také určitě 
stojí její 7. místo ve 140 cm parkuru v Silver tour. 
The Lux Effect se také blýskl několika výbornými 
umístěními v Silver tour, 2., 4. a 6. místo v soutě-
žích 135 cm. Stabilní formu prokazoval Ninja již 
na MET Oliva Nova a zde v Arezzu svou výkonnost 
jen potvrdil. Druhý víkend tour obsadil výborné 
13. místo v parkuru Gold Tour 150 cm započítá-
vaném do Longines Jumping Ranking.

Z Itálie přijela Zuzka po dlouhé době do Čech 
a na Champions Tour 12.–13. 4. v Hradištku si 
přivezla Calippu T a Carambola RS. S Carambo-
lem získala druhé místo v sobotním S a v neděli 
si nenechala ujít vítězství v  Ceně Nutrihorse 
v  sedle Calippy T. Z  Hradištka odcestovala 
Zuzka se sedmi koňmi na tréninkové soustře-
dění s Tjarkem Nagelem a dalšími závody na 
programu bude Celje.

Ale pojďme k slibovanému rozhovoru. Jako 
první jsem zpovídala Olgu Plachou jakožto 
majitele koní. Bez majitelů koní to v jezdeckém 
sportu není možné, takže je určitě zajímavé se 
dozvědět, proč vlastně nějaký člověk dává tolik 
finančních prostředků do koní, jaké má cíle 
a jaké jsou jeho názory.

Být majitelem sportovních koní a účastnit se 
s nimi mezinárodních závodů je nesmírně 
nákladné. Co tě k tomu motivuje? 

Není jednoduché ve stručnosti odpovědět. 
V první řadě vše, co kolem koní dělám, vychází 
z toho, že mám koně ráda a jejich sportovní růst 
mě motivuje k další práci s nimi. Účast na me-
zinárodních závodech je sice velmi nákladná, 
ale na druhou stranu je systém těchto závodů 
velmi propracovaný a na jedněch závodech je 
možné si vybrat soutěž, která v daný okamžik 
danému koni nejlépe vyhovuje. Mým cílem na 
těchto několik týdnů trvajících závodech roz-
hodně není vyhrávat, ale posunout koně v jejich 
výkonnosti nebo je případně lépe poznat.                 

Jak si vybíráš s kým spolupracovat a proč sis 
vybrala jako jezdce právě Zuzku Zelinkovou? 

Mým hlavním kritériem pro výběr jezdce byl 
vždy jeho systematický přístup k práci s koněm. 
Dlouhá léta jsem spolupracovala s Pavlem Va-
chutkou, který toto kritérium splňuje. Pavel 
Vachutka také trénoval mého syna a i já jsem 
na svých koních aktivně jezdila. Po odchodu 
mého syna na univerzitu do zahraničí jsem se 
rozhodla ukončit svoji aktivní účast na chodu 
stáje a řešila, co dál.  Zuzka už  v minulosti jez-
dila mého koně Winston-G a  naše současná 
spolupráce vyplynula z jejího rozhodnutí změ-
nit „stáj“ a z mého rozhodnutí soustředit své 

koně na jedno místo, a to k jezdci, který splňuje 
všechny předpoklady pro systematickou a citli-
vou práci s koňmi, i když už bez mé každodenní 
aktivní účasti (Zuzka žije v Bratislavě). Zuzka je 
profesionál ve všech směrech. Je výborná jezd-
kyně, ale také má úžasný přístup ke koním, umí 
jednat s  organizátory závodů, sleduje kvalifi-
kace, podílí se na managementu koní a výběru 
závodů pro ně, jedná se mnou a ostatními maji-
teli koní, které jezdí. Není toho málo, co zvládá.    

Jaký je tvůj sen jakožto majitele koní?  
Možná to bude vyznívat v  kontextu toho, 

co už jsme zmiňovala, „zvláštně“, ale nemám 
úplně jednoznačný sen nebo cíl v podobě ně-
jakého určitého sportovního výsledku. Jsem 
samozřejmě pyšná, když se mým koním daří. 
Mluvíme se Zuzkou o WEG v Normandii a o ME 
v Cáchách příští rok, je to náš společný spor-
tovní cíl. Ale nemůžu říci, že vnímám jako něco 
méně, když koupím 3letého koně a toho pak 
vidím, jak se krůček po krůčku zlepšuje, lépe ko-
munikuje, chápe, co po něm jezdec chce a také 
skáče obtížnější parkury.

Do kterého ze svých koní vkládáš největší 
naděje? 

Největší sportovní naděje vkládám do 11le-
tého hřebce Caleri II (Calido) a do 8leté klisny Fi-
licita (For Pleasure). Oba tito koně jsou výborní 
skokani, ale také  velmi citliví koně. Není  tedy 
jednoduché docílit jejich soustředění na práci, 
ale to mě i Zuzku právě na práci s koňmi baví 
a motivuje.  

Vím, že si stále ráda sedneš na koně. Na kte-
rém koni jezdíš nejraději? 

Nejraději jezdím na 13leté klisně Calippa T, 
kterou mám již deset let. Byla vždy dobrým spor-
tovním partnerem, jak mému synovi, tak Pavlu 
Vachutkovi, teď Zuzce a navíc se na ní vždycky 
i já dobře svezu. A kdybych měla více času a od-
hodlání, mohla bych na Calipce i já závodit ve 
VIP túrách na závodech, na které se Zuzkou jez-
dím. Je to skutečně velmi spolehlivý kůň.    

Už jsem zmiňovala, že účast na mezinárod-
ních závodech je nesmírně nákladná. Zuzka 
díky tobě a dalším majitelům koní reprezen-
tuje velice úspěšně ČR a tak se nemohu neze-
ptat, zda dostáváte na reprezentaci nějakou 
podporu od ČJF? 

Systém podpory reprezentace neznám. Vím, 

Olga Plachá: 
JEZDEC MUSÍ PRACOVAT SYSTEMATICKY

Původně jsem chtěla psát jakousi krátkou reportáž o startech 
Zuzky Zelinkové na zahraničních závodech. K tomu jsem chtěla 
připojit pár krátkých otázek a odpovědí pro Zuzku a také pro 
Olgu Plachou, majitelku sportovních koní a zakladatelku Jum-
ping Teamu For Pleasure, za který nyní Zuzka jezdí. Ovšem 
když jsem obdržela jejich odpovědi, najednou vše dostalo jiný 
rozměr a byla by nesmírná škoda se s vámi nepodělit o toto 
dvojité interview se zajímavými ženami v jezdeckém sportu, 
které obě velice uznávám.
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V polovině března došlla v sobotu speciální 
soutěž párových týmů.  

NĚMže v loňském roce Zuzka dostala finanční pro-
středky z ČJF, ale jaký byl systém jejich přidě-
lování, nevím, ale může to být i tím, že jsem si 
tyto informace aktivně nehledala. Se mnou jako 
s majitelem koní, kteří nejen podle mého soudu 
mají potenciál podpořit Zuzku v reprezentač-
ních startech, nikdo nejednal. V letošním roce 
zasílám každý měsíc všechny výsledky Zuzky na 
určený email tak, jak je požadováno na webo-
vých stránkách skokové komise. Výsledky mají 
být podkladem k žádosti o případnou podporu 
sportovce ze strany ČJF.    

Dá se říci, že letos je velkým cílem pro české 
jezdce reprezentace na WEG v Normandii 
(Světové jezdecké hry), myslíš si, že je naše 
reprezentace dobře organizovaná? 

O WEG  se mluví, jak mezi majiteli koní, tak 
mezi samotnými jezdci. Byla tisková konference 
a je vyhlášena sbírka na podporu účasti našich 
sportovců na této akci. Nějakou konkrétní akci, 
schůzku s jezdci nebo majiteli skokových koní, 
kteří připadají pro WEG v úvahu, jsem zatím ne-
zaznamenala.

Se Zuzkou spolupracujete s uznávaným 
trenérem, Němcem Tjarkem Nagelem, jaká 
je tato spolupráce? Myslíš si, že by jeho 
návštěv u Zuzky mohli třeba využít i ostatní 
reprezentanti, když v minulosti již u nás byla 
organizována tréninková soustředění pod 
jeho vedením? 

Tjark Nagel spolupracuje se Zuzkou již od 
roku 2012, kdy ji pro nemoc již nemohl trénovat 
Ing. Kutěj. Od podzimu loňského roku jsme spo-
lupráci s Tjarkem zintenzivnili s cílem účasti na 
WEG a ME v Cáchách. Tjark jezdí na trénink 2-3 
dny každý měsíc a hlavně s námi byl týden na 
závodech ve Španělsku, týden v Itálii a pojede 
s námi na další závody do Celje, Ebreichsdorfu 
a Olomouce. Zuzka také absolvovala v dubnu 
14denní trénink v Německu ve stájích Dirka Ahl-
manna, kam za ní a koňmi Tjark dojížděl. Dirk 
Ahlmann jezdil některé koně, které jsem pro 
Zuzku zakoupila (např. Filicitu), a Zuzka u něj 
před lety strávila dlouhodobou stáž. Tento spo-
lečný trénink umožňuje Tjarkovi i Zuzce koně 
lépe poznat. Spolupráce s  Tjarkem si velmi 
vážím a potěšilo mě, že ho zajímají moje a další 
koně, které Zuzka jezdí. Jeho zapálení pro věc 
je úžasné. Společný trénink s ostatními repre-
zentanty by asi možný byl, ale to mi nepřísluší 
organizovat. 

Oběma děkuji za rozhovor, který mě znovu utvrdil v mém názoru, že jsou obě velice schopné, chytré, cílevědomé, ale hlavně že milují 
koně a mají srdce na pravém místě. Držím palce a doufám, že to se Světovými hrami vyjde a příští rozhovor bude pojednávat třeba o tom, 
jaké to v Normandii nebo Cáchách bylo.

Jako druhou jsem vyzpovídala Zuzku, 
u které mě samozřejmě, jakožto jezdeckého 
fanouška, nejvíce zajímaly sportovní otázky 
týkající se koní, tréninků a závodů.

Jaké jsou tvé krátkodobé a dlouhodobé 
sportovní cíle?

Letošní rok jsme podřídili náš kalendář WEG 
v Normandii a reprezentaci. Snažíme se jezdit 
po obtížných závodech, aby koně získávali 
zkušenosti, kondici, a mladí koně, kteří jsou 
příslibem do budoucna, aby si zvykali na zá-
vodní kolotoč a  atmosféru velkých závodů 
a  dlouhého cestování. Snažíme se s  našimi 
koňmi pracovat systematicky, aby pokud 
možno mohli v budoucnosti reprezentovat na 
šampionátech a těžkých závodech ve světě.
Jak jsi spokojená s kolekcí koní, které máš 
momentálně k dispozici a do kterých vklá-
dáš největší naděje?

Z koní, které momentálně máme, jsem nad-
šená. Snažíme se vybírat koně, jež vyhovují 
mému ježdění a s nimiž si rozumím. Myslím, 
že se nám to zatím daří. Máme trojici A-koní 
(Ninja, Caleri, Filicita), kteří se mohou navzá-

jem doplňovat a  pomáhat jeden druhému. 
Dále jsou zde koně pěti-, šesti- a  sedmiletí, 
kteří vždy cestují se svými staršími kolegy 
a učí se zvládat závodní život, aby jim mohli 
v příštích sezonách již pomáhat. Naději vklá-
dám do všech!

S jakými trenéry spolupracuješ a jaká je 
s nimi spolupráce?

Stále se držím školy a systému, který jsem 
se naučila v  Německu. Hlavním trenérem 
a  kamarádem v  teamu je Tjark Nagel. Člo-
věk, kterého si velmi vážím a  těším se, že 
mohu získávat jeho cenné rady a zkušenosti. 
Momentálně jsem v stájích Dirka Ahlmanna, 
u něhož jsem se učila a vděčím mu za hodně 
z  toho, co umím. Od managementu, přes 
práci s mladými koňmi až po vše ostatní, co 
k  tomuto sportu patří. Tjark sem za mnou 
jezdí a  pracujeme všichni společně. Tjark je 
nejen závodník, ale i výborný psycholog. Ve-
lice mu důvěřuji a  věřím jeho názorům, ví, 
kdy mě podpořit a  pomoci, dohlíží hlavně 
na skokovou a závodní přípravu koní. Dirk je 
perfekcionista a jeho skoková drezura je alfou 
a  omegou v  jeho trénincích. Trvá na detai-
lech v proježděnosti a poslušnosti. Už mě zná 
téměř 12 let, takže ví, co jsou moje přednosti 
a hlavně slabiny.

Jsi stále na cestách, jak často jsi doma 
a chystáš se letos závodit v ČR?

No na cestách jsem velmi často �. Momen-
tálně trávím doma cca týden v měsíci, někdy 
ani to ne. Ale jelikož mám milujícího a skvě-
lého přítele, který mě podporuje a naštěstí to 
chápe, mohu se naplno věnovat své práci.

V Čechách se chystám samozřejmě na J&T 
Banka CSI-W Olomouc a poté nejspíš ještě na 
MČR a  možná na Šampionát mladých koní 
v Martinicích.

Jaké jsou tvé nejoblíbenější závody a kam 
se letos nejvíc těšíš?

Závody mám nejraději tam, kde je dobrá 
organizace, zázemí pro koně, ošetřovatele 
a majitele, dobrý  terén a dobrý stavitel, aby 
se koně vždy  něco naučili… 

 Zuzana v sedle mladého koně Cadermus. 

Zuzana Zelinková: 
Z KONÍ JSEM NADŠENÁ 
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